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Na osnovu clana 187 i 188 Poslovnika Skupsti le Cme Gore, postavljara
sledece pitanje ministru poljoprivrede i ruralnog razVoja gospodinu Miiutinu
Simovicu:

Postovani ministre,

Da li je Ministarstvo na cijem ste celu odimtalo od reorganizacije
modela gazdovanja i upravljanja sumama) koja je oKrenuta 2017. godine?

!
OBRAZLOZENJE:

Praksa je pokazala neophodnost reorganizatijskih promjena u cilju
unapredenja sistemskih rjesenja upravljanja i gazdcvanja i zastite suma, a
samim tim i znacajnog podizanja stepena valorizacije proizvoda suma i
sumarstva.

Odgovor trazim i u pisanoj formi.

Poslanik,

mr Ervin Ibrahimovic
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27. maj 2020.

g-din Ivan Brajovic, predsjednik

Predmet: Odgovor na poslanicko pitanje poslanika Ervina Ibrahimovica

Postovani,

Poslanik, gospodin Ervin Ibrahimovic, postavio je sljedece poslanicko pitanje na koje
trazi odgovor, u pisanoj form!, od strane ministra poljoprivrede 1 ruralnog razvoja:

POSLANICKO PITANJE

Da li je Ministarstvo na cijem ste celu odustalo od reorganizacije modela gazdovanja I
upravljanja sumama, koja je pokrenuta 2017. godine?

Na postavljeno pitanje dajemo sljedeci:

ODGOVOR

Postovani poslanice Ibrahimovic,

Vlada Cme Gore je na sjednici od 5.oktobra 2017. godine usvojiia Predlog za
reorganizaciju koncepta koncesionog koriscenja suma \ zaduzila Ministarstvo
poljoprivrede i ruralnog razvoja da sprovede pilot projekte, analize i pripremi procjene
fiskalnog uticaja i nakon toga izradi predlog modela reorganizacije sistema gazdovanja
sumama u Crnoj Gori.

Nakon toga, uz podrsku Svjetske Banke, uradene su dvije studije u kojima su date
preporuke za daiji razvoj sumarskog sektora. Zavrsni Izvjestaj, koji je trebao da ponudi
konkretne smjernice za organizaciju sumarskog sektora (cime bi se finalizovao ovaj
Program), je kasnio zbog neusaglasenog pristupa ino konsultanata, jer sve do
deciembra mjeseca 2018. godine nije bilo odgovoreno na znacajan broj konkretnih
sugestija koje su date iz Uprave za sume i resornog ministarstva.

Tak'ode, zelim ukazati na dva elementa Programa reorganizacije koji su zahtijevali
posebnu elaboraciju i paznju a to su:

I
Opr;edijeljeni iznos naknada od koriscenja suma koji se usmjerava lokalnim upravama
(podsjecam sada je slucaj da taj procenat iznosi 70% sto je za novi koncept neodrzivo),

Postojanja duaiiteta gazdovanja sumama zbog jos uvijek nerijesenih odnosa kod
raspolaganja sumom u koncesionom podrucju u PJ Pljevija gdje je u toku 2019. godine
pokrenut postupakza raskid dugorocnih koncesionih ugovora, tako da je kasnjenje na



reallzaciji Programa, ocijenjeno kao racionalnije rjesenje od prejudiciranja ishoda tih
postupaka a sto bi za posledicu imalo nereaino planirane bilanse buduceg privrednog
drustva koje ce gazdovati sumama.

Konacno, u ovom trenutku, mogu istaci da su usaglaseni svi strucni aspekti novog
koncepta organizaclje sumarskog sektora (Komisija sastavljena od stmcnjaka iz
resornog Ministarstva i Uprave za sume jednoglasno je prihvatila novi koncept
organizacije) te kao rezultat tog procesa je i definisana ova programska obaveza u
Programu rada Vlade za 2020. godinu gdje je predviden rok za usvajanje Programa
reorganizacije za II kvartal, sto ce bit! 1 Ispostovano.

Odgovarajuci na Vase pitanje, dajem konkretan odgovor, da se od reorganizacije
modela gazdovanja i upravijanja sumama nije odustalo i isticem da ce se isti
realizovati kako Je to I definisano Programom rada Vlade za 2020. godinu.

Glavne promjene koji treba da nastanu reorganizacijom sektora sumarstva su
osnivanje drzavnog preduzeca koji ce gazdovati drzavnim sumama, potom napustanje
koncesionog naclna koriscenja drzavnih suma (uz postovanje vec stecenih prava),
prodaja drveta na panju i na kamionskom putu sa tendencijom povecavanja udjela
prodaje drvnih sortimenata na sumskim stovaristima.

Kada vec govorimo o ovom veoma vaznom pitanju za sumarski sektor, zello bih istaci,
da u pravcu operacionallzacije ovog zahtjevnog cilja, u narednom period nam slijede i
izmjene Zakona o sumama, te ocekujemo podrsku svih zainteresovanih strana.

U izradenim studijama za ovu svrhu, od strane relevantih eksperata iz oblasti
sumarstva je ocijenjeno, da je dosadasnji model izdvajanja sredstava opstinama od
koriscenja suma neodrziv za bilo koju od predlozenih opcija organizovanja sumarstva.
Isticem, da je u nasim usiovima izdvajanje lokainim samoupravama pet puta vise nego
u Slovenljl, 4-8 puta nego i Hrvatskoj i 40 puta vise nego u Srbiji! Podsjecam, taj
prihod se po zakonu tretirao kao izvorni prihod jedinice lokalne samouprave i sva
sredstva su trosena za finansiranje lokalne admlnistracije. U opstini Rozaje (u prosloj
godini je po torn osnovu pripaio 504.763,39 EUR-a) all od toga nista nije vraceno u
sume i sumarstvo (za puteve, posumljavanje, protivpozarnu zastitu i si.) ill ulaganja u
razyoj drvoprerade.

Sada u novom sistemu organizacije sumarstva, prodaja drvne sirovlne ce se
realizovati kroz Berzu drveta na sumskim stovaristima, cime ce biti postignuto bolje
vrednovanje drvne sirovlne i sa tim bice i vecl prihodi kako za sumarski sektor tako i
ekOnomlje lokalnlh samouprava. Ocekujemo znacajno vece prihode po tom osnovu
(vise nego dvostruko ce bIti uvecan ukupni prihod sektora od koriscenja suma sa
postojeclh 7,2 mllona EUR-a rekordno ostvaren u 2019. god. na planiranih 16.2 mlliona
EUR-a), a sredstva ce u novom sistemu organizacije se opstinama ce vracati preko
naknada kako od prodatlh gotovih drvnih sortimenata tako I iz realnog sektora kroz
novposnovana preduzeca na lokalnom nivou, a sto ce usioviti jacanje konkurentnosti,
otvaranje novlh radnlh mjesta I povecanje prihoda od ostallh naknada I si. Posljedicno
sa ;tlm, visestruko ce biti uvecan I obim biolosklh I tehnickih ulaganja u sume
(posumljavanje I izgradnja sumskih puteva, podrska privatnim vlasnicima suma, izrada
plar^iske dokumentacije I si.), bez cega nema odrzlvog gazdovanja sumama.

I

Uvjeren sam da ce kljucne korlsti novog organlzaclonog modela sumarskog sektora
za rezultat ImatI znacajno bolje koriscenje cjelokupnog potencljala uz odrzlvl nacin
sjece u sumama, cIme ce se omoguciti dostupnost sirovlne daleko sirem brolu
preradlvaca nego sto ie to sada slucal I s tim ce bitl I znatno veca podrska razvolu



drvne industriie. Sve ce to znacajano doprinijeti ctvaranju novih radnih mjesta u
sumarstvu i drvnoj industriji.

Krdz novo uspostvaljenu strukturu i standarde u vrednovanju poslova i radova,
poboljsace se i socijaini standard zaposlenih u sumarstvu jer ce plate biti vece za 30%
od Jpostojecih koje su imali u sistemu drzavne uprave. Takozvane nedrvne funkcije
suma, ocuvanje bioloske raznovrsnosti i odrzivo gazdovanje sumama u novom
organizacionom obliku dobice na vecem znacaju.

I sasvim na kraju, zelim da istaknem , da vrijeme u kom je radena priprema za novi
koncept organizacije sumarstva nije potroseno na Ispisivanje studija radl formalnog
ispunjenja obaveza, vec smo se sustinski i sistemski bavlli poboljsanjem stanja u
sektoru sumarstva i drvoprerade.

To ,uostalom najbolje govore i ostvareni rezuitati u ovoj oblasti. Podsjecam, u prosloj
godini ostvaren je rekordni prihod u ovom reprokompleksu od 120 millona eura, stoje
za ,49 miliona eura vise nego u 2015. godini koja je bila rekordna po industrijskoj
protzvodnji. U istom periodu otvoreno je novih 828 radnih mjesta, a prihodi Uprave za
sume, uz smanjeni obim sjece od 36%, uvecani su za 2,7 miliona eura uz naplativost
koricesionih naknada od 100%. Izvoz oblovlne iz Crne Gore manji je 58 puta nego u
2015, a znacajno su redukovane sve bespravne aktivnosti u sumarstvu.

U sumarskom sektoru nijesmo posustajali ni za vrijeme krize izazvanom virusom
COVID-19. U prva cetlri mjeseca ove godine imamo povecanje prolzvodnje u
surnarstvu od 54%, u odnosu na uporedni period prosle godine, sto nagovjestava da
cemo i u ovoj godini (ako ne dode do nekih nepredvidenih okolnosti) nastaviti sa
koritinuiranim rastom kao sto je to bio slucaj i prethodnih godina.

I

Sve navedeno ukazuje na znacajna unapredenja u valorizaciji sumskih resursa u Crnoj
Gori, koja ce biti jos znacajnija nakon sprovodenja reformi u oblasti sumarstva.

S postovanjem.

Simovic

rODQO'^:


